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Danmark med i udvikling af missilsystem.

Den 12. september 1969 undertegnede det amerikanske forsvars

ministerium med det kendte firma RAYTHEON en kontrakt om udvikling af

et luftværnsmissilsystem, som har fået navnet SEASPARROW. Kontrakten

blev afsluttet, ikke alene på den amerikanske flådes, men også på den

norske, den italienske og den danske flådes vegne.

Med underskrivelsen af kontrakten er der taget et skridt

fremad i en udvikling, der blev påbegyndt i 1967. I februar måned d.å.

blev der holdt det første møde i en såkaldt projektgruppe, som var ned

sat i NATO-regi, og som skulle udarbejde specifikationer i grove træk

for et billigt og oimpelt luftværnsmissilsystem, samtidig med at grup

pen skulle prøve at finde ud af, hvorledes udviklingsomkostningerne til

dette system kunne deles mellem de lande, der til sin tid ville deltage

i udviklingen. I januar 1968 var den pågældende projektgruppe nået så

vidt, at der kunne afleveres en indledende, grov beskrivelse af det,

der nu hedder "NJ.TO SEASPARRm,/ \f.EAPON SYSTEM Il , og samtidig kunne der

afleveres et udkast til et såkaldt "Memorandum of Understanding", som

skulle underskrives af alle de deltagende lande. Allerede før januar

1968 havde der været optaget forhandlinger med det amerikanske firma

RAYTHEON om gennemførelsen af et studie , der skulle undersøge de tekni

ske muligheder for udviklingen af det pågældende system. "MemOralldu.'Il of

Understanding", som skulle være effektivt, så snart to lande havde un

derskrevet det, trådte i kraft den 11.juni 1968, og kontrakten med RAY

THEON om gennemførelsen af det indledende studie blev underskrevet den

24. juni. Den 1. juli 1968 var Memorandumtet underskrevet af de 4 lan

de, der for øjeblikket deltager i udviklingen, og omtrent samtidig her

med blev der i \olashington etableret et såkaldt "Project Of'f'Lc e", der

skal lede udviklingsarbejde~ne. Dette kontor bemandes af deltagerlande

ne, men selvfølgelig først og fremmest med amerikanske officerer og in

geniører. Kaptajnløjtnazlt F.Andersen fra Søartilleriet gør tjeneste i

kontoret og er forflyttet til Washington.

"Project Office" er underlagt en såkaldt "Steering Committee",

der er sammensat af ~n officer/embedsmand fra hvert af de deltagende

lande. Formanden i Steering Committee er i ndt i l videre en ame~ikansk
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kontreadmiral, men det er bestemt, at det danske medlem i Steering Com

mittee, kommandør I.B.RoQholm, skal overtage formandskabet om en til to

måneder. Derefter skal ~ormand~kabet skifte hvert år, således at alle

de del tagende landes rep~æscni;an'~er efter tur overtager dettA hverv.

Steering Corumitte& besteID~e i december måned 1968, at den be

skrivelse af missilsystemet , som firmaet RAYTREON havde afleveret, skul

le udsendes til en række interesserede firmaer med henblik på at indhen

te konkurrerende tilbud fra disse, altsawuen for at opnå de lavest muli

ge priser. Til at begyr!de med var der en lang række firmaer, der viste

interesse for foretagendet, men gradvist faldt de fra, således at der i

slutfasen kun var 3 virksomheder tilbage, nemlig foruden RAYTHEON det a

meæLkanake fi"t'ma "Frequency Engineering Laboratories" og det meget kend~·

te amerikanske firma SPERRY.

RAYTHEON gik ud af konkurrencen som sejrherre og f~k overdra

get den semlede udviklingskontrakt for missilsystemet (idet md s sdl eb a!.

le:L'(~de eksisterer og kun skal modificeres i mindre grad, i øvrigt ogRå

nf RAYTHEON). Det samlede kontraktbeløb for udviklingen må ikke oversk~i

d~ et beløb på ca. 26 millo $, hvortil skal lægges forskelliee omkostnin

ger i forbindelse med drift af t1Project Office" og afprøvning af materi

ellet, ci>~e~'håudon scz d~tte bliver udviklet. Af <'te aaml ede uclviklings nm

kostninger skal Danmark j.følge overenskomsten afholde ca , 2~~. Dette be··

løb vil ikke betyde en ekstra valutnudgift for landet, idet det danske

firill~ THE~~~ i Århus af R~YTHEON vil blive anvendt som Q~derleverandør

vedrørende udviklingRn af forskellige ko~ponenter til det samlede missil

system. Det beløb, som de~ sk~l placeres udviklin~skont~akteT.for i TliER

V!.A, skal så nær som muligt modsvarG de beløb, som Danmark skal betale for

udviklingen, og således vil der opstå balance i r~gnskabet.

Det el.' selvfølgelig hensigten, a~li udviklingen af missilsystemet

skal efterfølges af en produktion af et antal systemer, og i denne for

bindelse er Søværnet (SYN) prj.mært interesseret 5. at få missilbevæbning

til rådighed for nt forbedre armeringen af fregatterne af PEDER SRfuU1-kl.

I den tillad8~~G, som Forsvarsministeriet (FM1T) har givet Soværnskomman

daen (SVK), indgår imi.dlertid kun udviklingsfa.sen. Når åenne e~ afslut

tet, hvilket formodes at ville ske en gang i løbet a f 1972, håber SYN dog

også at få tilladelse til at indgå i produktionen på lige fod med de øv

~ige delta~erlande.
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SYN udgifter til beklædning for store.

I finansåret 1969/70 er udgifter til bekl ædning og anden ud

rustning til iklædt per~onel budgetteret til c a. kr . 6.000.000, heraf

alene ca. 750.000 kr. til vask og vedligeholdelse.

Søværnets Intendantur (SIT) har udover de l øbende bestræbel

ser på at nedbringe disse udgifter mest muligt i den ø j ebl i kkel i ge øk o

nomiske situation foreløbigt iværksat viss e besparelser, hvoraf her kan

nævnes enkelte a f generel interesse.

Træningsdragten udgår fra næste indkaldelse af normen for

standnrdudrustning og overføres til specialudrustning. Dette indebærer,

at personellet ikke længere ved indkaldelsen får udleveret en trænings

dragt, som fclger hver enkel t indtil hjemsendelsen, men at de:: heref t.er

f~a tj enestestederne udlånes træningsdragter efter behov. SIT har be

regnet den 0jeblikkelige besparelse ved denne foranstaltning i finanså

ret 1970/71 til kr. 400.000 ,-.

Parka-coats (G/66), bortset fra de t nødvendige antal til Flå

des t ati on Grønnedal, slædepatruljen SIRlUS og ins~ektionsskibe, vil ik

~8 blive ny~~skaffet, så l ænge et Inger af duffelcoats endnu findes.

Ved ombytninger og udleveringer af parka G/66 vil der indtil videre bli

ve ud.Lever-e't duffelcoats i stedet.

TIL TJENESTEBRUG

Søværnets operative Kommando (SOK) hnx, med henblik på en bed

re bedømmelse af farvandsove~ågningstjenestenseffektivitet, påbegyndt

at inspicere Marinedistrikter (~~D) efter et lignende princip, som Fly

vertaktisk Kommando anvender ved taktisk evaluering af sine underlagte

enheder.

Formålet er at konstatere, om de materielrnæssige, organisato

riske og personelmæssige forhold - også sådanne, som det ligger uden for

SOK/MilD kompetence at ændre - er på et sådant stade, at de vil kunne gø

re farvandsovervågningen så effektiv som ønskeligt.

Inspektionerne udføres som en taktisk evaluering (T~CEVAL) med

~ssistance af personel fr~ Saværnets Televæsen og Søværnets Navigations

væsen efter særlige inspektionsbestemmelser udarbejdet i samarbejde med

inspektørerne.
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De inspicerede MAD har modtaget ca. 24 timers varsel om in

spektionens iværksættelse, og det har været SOK udtrykkelige ønske at

inspicere farvands overvågningens udførelse under normale forhold. Vis

se i forvejen planlagte, men MAD ubekendte "incidents", udført af SYN

og Flyvevåbnets (FLV) enheder, har været indlagt i inspektionerne.

SOK har indtil nu inspiceret 2 MAD, og disse inspektioner

har afdækket visse forhold, som bør ændres for at give en større ef

fektivitet i farvands overvågningen.

På længere sigt påregner SOK at iværksætte TACEVAL uden for

udgående varsel, således som det praktiseres af FLV.

TIL TJENESTEBRUG

) Torpedobådenes mobile Base på ophugningsarbejde.

Ved besigtigelse af orlogskutteren Y 344 blev der af Søvær

nets Skibs- og Maskininspektion konstateret udbredt råd i skroget. Re

parationsudgifterne ville langt overstige kutterens værdi, og SVK be

stemte derfor at lade kutteren kassere og ophugge.

For at reducere udgifterne i forbindelse med ophugningen blev

denne opgave overdraget Torpedobådenes mobile Base, som efter at have

udtaget motor og andre anvendelige installationer har ophugget kutteren

på bedding på Holbæk Skibsværft.

TIL TJENESTEBRUG

Ny type orlogskutter drøftes.

Da SYN i oktober 1967 indstillede til FMN om bemyndigelse til

bygning af 6 orlogskuttere (BARSØ-klnssen), var mon inde på muligheden

af at basere sig på to kuttertyper, således at endemålet for orlogskut

tere i danske farvande blev 6 af en passende sodygtig type til anven

delse i de åbne farvandsområder, og i øvrigt til opgaver, hvor fartkra

vet ikke er afgørende (BARSØ-klassen), og 6 kuttere af en hurtiggående

type, hovedsageligt til brug i lukkede farvande.

SVK har søgt kravene til den sidstnæv~te type nærmere bolyst

med henblik på eventuel udarbejdelse af et projekt og vil i næste uge

drøfte typekrav m.v. med SOK.

./·1·
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Tak for godt fl&debe8~

Flyvestation Vedbæk, der var mellemled i forbindelse med for

svarets deltagelse i by- og havnefesten i Vedbæk, har takket Sundets Mn

rinedistrikt for besøget af orlogskutteren ROMSØ.

I takkeskrivelsen fremhæver stationen, at kutterens besøg så

afgjort blev festens bedste indslag og en fin agitation for SVN. P& for

trinlig vis organiserede og afviklede b&dens chef et omfattende dagligt

publikumsbesog, hvor besætningen virkede som "guides" af format.

UKLASSIFICERET

Rutinebesøg i Kiel.

SVK har indstillet til FMN, at torpedobådene S0HUNDEN, SøuLVEN,

LAXEN og HAJEN samt depotskibet HJÆLPEREN aflægger rutinebesog i Kiel i

dagene 5. til 8. december.

TIL T.n;NESTE:BnUG

Centrnliseret regnskab ved Undervendsbådseskadren.

Undervandsbådseskadren (UBE) har foreslået, at pengeregnskab

for undervnndsbådene i fremtiden fores centralt ved depotskibet HENRIK

GERNER og indgår i skibets pengeregnskab, da dette vil medføre en stor

administrativ lettelse for undervandsbådene.

Soværnets Intendanturinspektor (ITI) har foreslået ordningen

indfort forsogsvis rl.a. med henvisning til, at en sådan ordning inde

bærer mulighed for en mere effektiv kont~ol.

SVK har derefter bemyndiget ITI til i samarbejde med UBE at

iværksætte forsøgsordningen.

lfiLASS IFICERET

Den nye forsvarsstab.

Arbejdsgruppen vedrorende Forsvarskommandoens organisation

har holdt sit første mode, hvor der blev redegjort for foruds~tningen

for arbejQets udførelse. Det blev pålagt gruppens medlemmer hver på

sit område at overveje sngsfordeling, organisation og bemanding ar den

nye forsvarsst~b inden næste mode den 16. september. 1 forbindelse her

med er fordelingen af sagsområderne drøftet Ded afdelingscheferne i

v@rnssta.bene.
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Danmarks-Samfundet takker.

Chefen for Soværnet har fra Danmarks-Samfundets formand, Oliver

Sandberg, modtaget folgende ta~~ebrev:

"Danoarks-Samfundet takker mange gange for nI god a.ssistance ved

højtideligholdelsen af Dannebrogs 150 årsdag.

Uden den store hjælp vi ~odtog, kunne vort arrangement ikke væ

re blevet så festligt."

EB

~-D>-d
Brinck-Lund

kontreadoiro..l
chef for Soværnsstaben




